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Bijuterii de familie

Privind poza de mai sus, gândul ne duce la vorbele lui Arsenie Boca: 
„Naşterea de copii este cea mai mare datorie a celor doi soţi care se 

unesc prin căsătorie. Ea consolidează şi desăvârşeşte căsnicia şi este izvor de 
sănătate. Fără împlinirea acestei datorii, Taina Nunţii se desfiinţează. Pentru 
aceea, Dumnezeu binecuvântează pe primul om, Adam, şi îi face femeie, pe 
Eva, ca să nască copii. Naşterea de copii ajută mult la mântuirea părinţilor”.
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TimișRECAS,

 Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Mirela Rodica SERAFIN

„Primăria și Consiliul Local Recaș au o disponibilitate mare de a asigura 
condiții foarte bune de învățătură copiilor pe care îi avem în școală!“ 

Doamnă director Serafin, cum 
stă liceul pe care îl conduceţi la 
partea materială?  

La partea materială stăm foarte bine. Avem stocuri de 
măști și de dezinfectanți. Inspectoratul Școlar Județean Timiș 
a contribuit cu suplimentări. Am primit sprijin și de la primărie 
și în această direcție cu dezinfectanți și cu măști de protecție. 
Nu avem probleme în asigurarea dezinfectanților și a măștilor. 
De fapt, majoritatea copiilor vin cu măști de acasă, dar, în ca-
zul în care au uitat sau nu au, noi le asigurăm protecția și le 
oferim măști la nevoie.  

Un aspect demn de laudă este că se asigură elevilor cu 
probleme economice în familie rechizite școlare!  

Da. Este un program al Ministerului Educației. Există un 
program aprobat pe baza unor criterii și a solicitărilor pe care 
părinții le fac, apoi situația este transmisă ISJ Timiș, adică ne-
cesarul pentru dosarele aprobate de comisie. Există niște crite-
rii pe bază de venituri și alte condiționări. E o metodologie 
întreagă. Noi, liceul, centralizăm solicitările venite din partea 
părinților, se analizează dosarele, se aprobă și se transmite in-
spectoratului necesarul. Apoi pachetele cu rechizite le ridicăm 
de la inspectorat când le primește și le distribuim copiilor.  

Ce cuprinde un pachet de rechizite?  
Un pachet de rechizite cuprinde de obicei caiete mari și 

mici dictando, pixuri, creioane etc. Manualele sunt oferite gra-
tuit pe baza comenzilor făcute de școli către ISJ. Toată vara 
am avut achiziții de manuale pe diferite titluri. Manualele sunt 
oferite gratuit pentru elevi.  

Doamnă director, elevii primesc unele burse?  
Pentru că a început un nou an școlar există și posibilitatea 

acordării anumitor tipuri de burse, dar documentele necesare 
trebuie aduse la școală. Sunt documente necesare și condiții 
de îndeplinit pentru fiecare elev, pentru fiecare tip de bursă, 
cu mențiunea că părinții trebuie să depună dosarele la școală, 
până în 25 septembrie, pentru bursa „Bani de liceu”, iar până 
în 27 septembrie, pentru celelalte tipuri de burse.  

Cine pot fi beneficiarii bursei „Bani de liceu”?  
Pentru bursa „Bani de liceu” vor fi beneficiari elevii 

Continuăm, cum spuneam, la îndemnul domnului primar Teodor Pavel, dialogurile noastre 
cu dascăli ai oraşului Recaş, oameni care ne conving zi de zi că şcoala reprezintă cea mai 

frumoasă fereastră spre lume. Dascăli care ne conving mereu că rădăcinile educaţiei pot fi amare, 
dar fructele ei sunt dulci.  

care se află în întreținerea familiilor al căror venit brut lunar 
pe membru de familie realizat în ultimele trei luni - iunie, 
iulie și august -, anterior depunerii dosarului să fie de ma-
xim 500 de lei. Bursele sunt oferite prin legislația Ministe-
rului Educației. După 10 zile de la debutul anului școlar, se 
analizează solicitările pentru burse. Unele, cum spuneam, sunt 
condiționate de veniturile familiei.  

Bursele de merit?  
Bursele de merit sunt condiținate de mediile obținute la 

învățătură.  
Iar cele de performanţă?  
Bursele de performanță sunt condiționate de obținerea de 

către elevi a premiilor pe timpul anului de la diferitele con-
cursuri naționale sau județene. Toate sunt reglementate prin 
metodologia Ministerului Educației. Bursa „Bani de liceu” are 
la bază un program guvernamental.  

În ce caz un elev îşi poate pierde bursa?  
Trebuie să amintim că, dacă elevul are 20 de absențe 

nemotivate, își pierde bursa. Oferirea bursei este condiționată 
de prezența la școală și de nota la purtare.  

Ce le transmiteți elevilor navetiști, dat fiind că ne aflăm 
în pandemie?  

Pe elevii navetişti îi rog ca pe durata transportului să res-
pectate atât normele de conduită cât și pe cele sanitare: Să 
aștepte microbuzele în spațiile destinate. La urcarea în micro-
buz vă pună masca și să se dezinfecteze. Să poarte masca pe 
toată durata călătoriei. În microbuz să stea pe scaune şi să nu 
se plimbe. Dar, mai ales, să nu folosească cuvinte jignitoare și 
injurii la adresa colegilor şi să păstreze curățenia.  

Aveți o relație bună cu primăria?  
Desigur. Primăria și Consiliul Local Recaș au o disponibi-

litate mare de a asigura condiții foarte bune de învățătură copii- 
lor pe care îi avem în școală.  

Dacă v-aş ruga să transmiteţi un mesaj către profesori și 
elevi, care ar fi acela?  

Urez colegilor mei, dar și elevilor, o bună revenire, multă 
sănătate, energie maximă pentru toate provocările noului an 
școlar 2021-2022! 

În atenţia locuitorilor oraşului Recaş!  

În seara zilei de 18 octombrie 2021, în jurul orei 23, a 
avut loc un puternic incendiu la o miriște din Calea 

Bazoșului, care s-a extins pe o suprafață mare. Pe această 
cale, rugăm cetățenii să nu mai dea foc vegetației de pe 
terenurile agricole. Pe lângă faptul că Garda Națională de 
Mediu a început să aplice amenzi celor care incendiază 
aceste zone, există un pericol iminent ca văpăile să se 
extindă la tot ce este în jur (locuințe, păduri etc.) și, astfel, 
este posibil ca mașinile de pompieri să nu mai facă față 
la stingerea flăcărilor în mai multe locuri în același timp. 

 Ne-am interesat pentru dumneavoastră  
Vă așteaptă reguli noi!  

Orice modificare făcută la kilometrajul 
unei mașini va putea fi infracțiune și va fi pedepsită chiar 

cu închisoare, conform unui proiect de lege depus la Parlament. De 
asemenea, o altă propunere legislativă ajunsă în Parlament vrea ca 
mașinile cu volan pe partea dreaptă înmatriculate în România să nu 
mai poată circula pe drumurile publice. Pentru ambele propuneri, 
inițiatorii au cerut procedură de urgență. Dacă propunerea va intra 
în vigoare, șoferii care vor conduce acest tip de vehicule vor risca 
amenzi din clasa a III-a de sancțiuni, adică de la șase la opt puncte 
amendă. La acest moment, asta înseamnă sancțiuni contravenționale 
cuprinse între 870 lei și 1.160 lei.
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LUGOJ
Timiș

„Acest spital nu se construiește pentru primar, consilieri locali 
sau pentru vreun partid, ci pentru a ridica nivelul calității vieții 

tuturor locuitorilor!“
Claudiu BUCIU - Primar al orașului Lugoj

Pagină coordonată 
de Gheorghe MIRON

Cu edilul municipiului Lugoj, domnul Claudiu Buciu, am început dialogul pentru „Jurnalul 
Naţional al Primăriilor”, cu o întrebare ce vizează o preocupare aparte a domniei sale în 

activitatea administrativă.  
Domnule primar Claudiu Buciu,  

se pare că v-a reușit proiectul pentru 
contrucția noului spital la Lugoj!  

În mare parte, da. Suntem pe lista 
scurtă a PNRR, dar mai sunt câțiva pași de făcut. Suntem pe 
lista proiectelor selectate, dar de pe acest document rămân 
cam 60%. Am reușit să ne încadrăm în faza aceasta finală. E 
un pas foarte important. Noi întocmim documentația, ne fa-
cem treaba înainte. Spitalul nou este un obiectiv necesar. Un 
pas mic, dar esențial.  

Ați primit confirmarea și de la Ministerul Sănătății?  
Am primit confirmarea Ministerului Sănătății și Minis-

terului Investițiilor și Proiectelor Europene, cu privire la in-
troducerea obiectivului „Construire spital și funcțiuni conexe 
pentru Spitalul Municipal Dr. Teodor Andrei” - Lugoj, pe lista 
celor 49 de obiective propuse spre finanțare prin PNRR.  

Câte obiective se vor califica, să spun astfel, pentru faza 
finală?  

Dintre acestea, doar 25 de obiective se vor califica în eta-
pa finală și vor obține finanțarea. Faptul că obiectivul nostru 
a fost inclus pe lista transmisă Comisiei Europene, este rodul 
muncii de până acum, au fost depuse câteva sute de solicitări. 
Dacă nu am fi fost pe această listă, ar fi însemnat că am igno-
rat până acum posibilitatea acestei finanțări, ceea ce ar fi fost 
iresponsabil din partea noastră. O asemenea posibilitate ne 
obligă să facem în continuare toate eforturile necesare pentru 
a o obține. Până acum am făcut toate demersurile necesare și 
iată că nu am greșit.  

De ce era nevoie de acest obiectiv?  
Lugojul, lugojenii și toți locuitorii din zonă au nevoie de 

acest spital, el nu se construiește pentru primar, consilieri lo-
cali sau pentru vreun partid, ci pentru a ridica nivelul calității 
vieții tuturor locuitorilor.  

Va mai dura…  
Domnule Miron, nimic nu se face de pe o zi pe alta, orice 

investiție serioasă necesită o pregătire temeinică, pași corecți 
și răbdare. Este nevoie de spitale noi în toată România, suntem 
conștienți de asta, fapt pentru care știm că suntem supuși unei 
concurențe foarte mari, în această cursă intrând comunități cu 
lideri puternici din punct de vedere politic.  

Este greu?  
Noi, cum spuneam, ne facem treaba bine și așteptăm ca 

munca noastră să fie utilă lugojenilor. Suntem foarte avansați 
cu documentațiile tehnice necesare și vom menține acest ritm 
pentru a îndeplini toate condițiile necesare pentru a depăși și 
etapa finală a selecției. Nu va fi ușor, însă vă asigurăm că vom 
face tot ceea ce ține de noi pentru a îndeplini toate condițiile 
necesare aprobării finale a proiectului. Le mulțumesc colegi-
lor implicați în acest proiect dar și colaboratorilor care și-au 
dat tot concursul pentru ca proiectul să ajungă la bun sfârșit.  

Domnule primar, cum merge digitalizarea Primăriei 
Lugoj?  

Am avut contract cu o societate care nu a reușit să imple-
menteze proiectul pe fonduri europene. Este o societate foarte 
neserioasă. Nu au făcut nimic din ceea ce erau obligați. Expira 
termenul pentru o platformă integrată, un ghișeu unic. Nu știu 
cum au fost aleși. Nu au făcut niciunde în țară o platformă 
integrată. Au avut unele componente pentru taxe și impozi-
te, dar integrat nu au făcut nicăieri. Atât. Cu toate acestea au 
căștigat licitația. Am asteptat un an să își respecte obligațiile 
din contract și ne-am trezit că nu au fost capabili să imple-
menteze rețeaua.   

De ce este nevoie de această platforma integrată?  
Avem nevoie de o platformă integrată la Primăria Lugoj 

pentru ca toate activitățile primăriei să fie coordonate prin 
această platformă. Nu este ceva complicat. E vorba de lucruri 
simple. Din păcate, nu au reușit să implementeze nimic. Nu au 
respectat contractul.   

Veţi reuși să faceți planul urbanistic general al orașului 
Lugoj?  

Îl vom scoate la licitație și vom vedea ce va fi. Noi am 
încercat și un parteneriat cu universitățile, fiindcă mi s-a părut 
că e cel mai firesc așa. Am fi fost asigurați de implicarea mai 
largă a cadrelor universitare. Din păcate, toți vor să facem cu 
firmele lor private. Asta m-a dezamăgit. Tot la licitație vom 
scoate PNG-ul.  

Strategia de dezvoltare ați finalizat- o?  
Strategia este finalizată. Este vorba de modul de dez-

voltare a Lugojului pe următorii ani. Toate proiectele care vor 
veni pe exercițiul financiar 2021- 2027.

Elevul Sorin Comşa din oraşul Lugoj, ne întreabă cum este corect: „costum de haine” 
sau „costum”?  Dragă Sorin, structura lingvistică din întrebarea ta – „costum de haine” 

– este atât de înrădăcinată în limbajul comun, încât cei mai mulţi vorbitori de limba română 
nici nu mai realizează că este vorba, de fapt, de un pleonasm. Substantivul costum înseamnă, 
ansamblu de piese vestimentare (sacou şi pantaloni sau sacou şi fustă) pentru bărbaţi sau pentru 
femei. A folosi sintagma „costum de haine” este ca şi când am spune „îmbrăcăminte de haine”, 
ceea ce este un nonsens. Desigur, se pot folosi, când este cazul, anumite determinări, pe lângă 
substantivul costum, de felul: „costum tradiţional, costum popular, costum naţional, costum 
de ceremonie, costum bărbătesc, costum de damă, costum business, costum de epoca etc.” 
Aşadar, vom spune corect, de exemplu: „Am cumpărat un costum pe care să îl port la petre- 
cerea de sfârşit de an”, sau „Costumele de damă sunt la fel de scumpe ca cele bărbăteşti” etc.  

Epigrama lunii  
Omenească  

Johann Wolfgang 
von Goethe  

Trăiesc din greu în lumea nouă,
Dar asta-i viaţa: urci sau cazi...
Şi totuşi, chiar aşa ca azi,
Aş mai trăi un... secol, două.  

Rubrica școlii                       Elevii ne întreabă, noi răspundem
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CHECEA Timiș

Pagină realizată de Gheorghe MIRON 

Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

Domnul primar Florea, cred că 
sunteți foarte talentat la scris. Am 
convingerea că puteți  fi și un bun  
scriitor. Am văzut cum ați descris  

campanie de toamnă pe facebook, dar și pe cea de vară cu re- 
coltatul grâului. Aveți o artă în a descrie câmpul și roadele 
lui. Nu v-ați gândit să deveniți scriitor, pe lângă primar?  

Stați liniștit, că nu e chiar așa! În acele notări mă mai ajută 
și colegele de la primărie. Avem o echipă de oameni talentați 
care se ocupă cu aceste semnalări pe facebook.  

Cum merge campania agricolă de toamnă, la Checea?  
Ne-am apucat un pic de semănat, am reușit să semănăm o  

mică parte din teren, dar au venit ploile. Nu e rău că plouă, dar  
a trebuit să ne oprim. Nu mai puteam continua în câmp. Pă-
mântul era prea moale. Azi a ieșit și soarele. Semnele sunt bune  
pentru anul acesta agricol. Pământul este umed, au venit și ploile. 
       Ce producții vor fi la porumb?  

La porumb nu cred că vom avea producții record ca 
anul trecut, de la 12 tone în sus. Sperăm la 9 tone, în medie 
anul acesta. La recoltat au ieșit producții cuprinse între 8.000 
-9.000 tone la ha. E bine. Cantități mai mari nu am auzit să iasă 
la cineva, pe parcele, nu per total. Deocamdată nu s-a ajuns la 
finalul recoltei. Suntem la mijlocul lunii octombrie. Evident 
că acolo unde a plouat mai bine porumbul este mai frumos, iar 
unde apa a fost mai puțină este clar că și porumbul este mai 
puțin. Așa lucrează natura.  

Sunteţi mulţumit?  
Da, totuși eu sunt mulțumit. Să dea Domnul să fie în fie-

care an așa și e bine. Sunt mulțumit!  
Care sunt semnele în ceea ce privește anul agricol 2021 

-2022, dat fiind că au venit ploile la timp, iar câmpul nu 
suferă din cauza secetei în Timiș?  

Semnele sunt excelente. Chiar am observat un câmp cu 
rapiță când veneam de la Jimbolia care arată foarte bine. Cul-
tura a răsărit. E o toamnă foarte bună, nu bună! Promite mult 

„La baza oricărei realizări stă munca! “

pentru agricultură. Dacă vom merge în continuare în acest ritm 
și cu precipitațiile, atunci culturile vor evolua foarte bine. Vor 
putea răsări în condiții optime. Urmează să semănăm și grâul.  

Rapiţă?  
Rapiță nu semăn în acest an. Vreau să pun grâul după cul-

tura de porumb. Voi face rotația culturilor așa. Este obligato-
riu. Vreau să fac rotația, iar dacă în următoarele zile nu vor fi 
ploi, e tot bine. Pot să fac semănăturile și să iasă treaba bine. 
Să pot intra în câmp.  

Așadar, nu ați început semănatul grâului?  
Am început numai pe trei ha, dar m-am oprit, să vedem 

cum e. Acesta e un teren etalon. Să văd cum merge. A ieșit 
totul excelent, începând cu pregătirea terenului. E o parcelă 
etalon. Așa procedez în fiecare an, pentru orientare. Primele 
trei hectare le-am semănat înainte de a veni ploile. În fie- 
care an semăn câte unul-două-trei hectare de fiecare cultură ca 
și etalon, să verific cum merge treaba, cum evoluează. Apoi, 
semăn și restul terenului. Așa procedez eu.  

Şi cum au decurs lucrurile?  
Totul a decurs în condiții optime, toate lucrările: pregătirea 

terenului, îngrășăminte, semănat. Parcela e modelul pentru a 
vedea care sunt rezultatele pentru anul viitor. Astfel, știu cum 
să procedez în campania agricolă următoare.  

Cât grâu o să semănați, domnule primar?  
Vreau să semăn 30 de hectare, iar la porumb anul acesta 

am 27 ha cu producții mulțumitoare. Așa a fost și anul trecut. 
A fost umed în toamnă, apoi a venit un pic rece prin ianuarie-
martie anul acesta, apoi temperaturile înalte în vară. Grâului 
nu prea îi place căldura excesivă. La grâu a ieșit o producție 
bună. Am grâu, porumb și lucernă. Grâu am aproape 60 de 
hectare. Lucerna este hrană pentru animale.  

Ştiţi că sunteţi un model pentru mulţi din tinerii noştri 
cititori?  

Mă bucur să aud asta, dar este bine ca şi ei să ştie că la 
baza oricărei realizări stă munca! 

Dincolo de spiritual său gospodăresc, dovedit din plin în aceşti ani de când se află ca primar 
al frumoasei comune Checea, domnul Daniel Florin Florea este un agronom destoinic şi 

un interlocutor captivant. Nu întâmplător, am ales ca început de interviu prima întrebare…  

Eleva Mirela Ienciu din comuna Checea, ne întreabă cum 
este corect: Rata de promovabilitate sau rata de promovare? 

Dragă Mirela, recentul concurs pentru ocuparea funcţiei de director 
de şcoală a generat, în mass-media, o serie de articole pe această 
temă, în titlurile cărora putem citi: „Promovabilitate de 65,8% la 
concursul pentru ocuparea funcţiilor de director de şcoli”, „Procent 
de promovabilitate de 56,65% la concursul pentru directori de școli 
în judeţul X” etc. În mod similar, în fiecare an, examenele naţionale – 
Bacalaureat, Evaluare Naţională – sunt însoţite de ştiri precum: „Ba-
calaureat – care sunt ratele de promovabilitate în ultimii 16 ani?” etc. 
Astfel de exprimări sunt atât de des folosite încât par fireşti, corecte, 
puţini mai sesizează, poate, inadvertenţa acestor structuri lingvistice. 
Substantivul „promovabilitate”, înseamnă: „însușirea a tot ceea ce 
poate fi promovat / însușirea de a fi promovabil”. Prin urmare, când 
ne referim la numărul sau procentul celor care au promovat un exa-
men (deci, când exprimam o certitudine, şi nu o posibilitate), vom 
spune corect „rata de promovare”/ procentul de promovare” ori „pro-
centul celor care au promovat examenul” etc.  

Transparență 
administrativă

l Hotărârea nr. 41 – 14.10.2021 privind aproba-
rea proiectului de investiții „Creșterea eficienței energeti- 
ce a școlii gimnaziale comuna Checea”; l Hotărârea 
nr. 42 – 14.10.2021 privind implementarea proiectului de 
investiții „Creșterea eficienței energetice a școlii gimnazia-
le comuna Checea”; l Hotărârea nr. 43 – 22.10.2021 pri-
vind alegerea președintelui de ședință a consiliului local 
pentru lunile octombrie, noiembrie, decembrie 2021; l 
Hotărârea nr. 44 – 22.10.2021 privind rectificarea bugetu-
lui local pe anul 2021; l Hotărârea nr. 45 – 22.10.2021 pri-
vind modificarea și completarea programului de achiziții pe 
anul 2021;l Hotărârea nr. 46 – 22.10.2021 privind apro-
barea strategiei de dezvoltare locală perioada 2021 – 2027;   
l Hotărârea nr. 47 – 22.10.2021 privind transferul fon-
durilor din acțiunile agendei cultural sportive 2021; l 
Hotărârea nr. 48 – 22.10.2021 privind acordarea unui 
mandat special împuternicitului consiliului local în adu-
narea generală ordinară a asociaților. 

Rubrica şcolii    Elevii ne întreabă, noi răspundem
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„Graţie acestui centru al României, care este Castelul Regal, dar şi 
Primăriei din Săvârşin, avem parte anual de acest frumos festival [...]“ 

Interviu realizat de Vasile TODI

Maestre Cornel Ungureanu, 
sunteţi privit de toţi cei care vă cu-
nosc ca un spirit blajin. Ce note 

avea la purtare elevul Cornel Ungureanu?  
Vezi, dumneata, în clasele V-VIII, profesoare erau mătu-

şile mele ori ele nu aveau cum să-mi dea altă notă decât nota 
cea mai mare, pentru că dacă nu era nota cea mai mare, mă 
făceam de râs în sat.  

Şi la liceu?  
La liceu, bineînţeles că era altfel, pentru că eram la in-

ternat şi, precum se ştie, la internat era disciplină. Şi totuşi 
reuşeam să am la purtare mereu nota cinci.  

Nota cinci era o reuşită?  
Nota cinci, la vremea aceea, era nota cea mai mare. Chiar 

nu mai ştiu dacă am avut un trimestru o notă mai mică, dat fiind  
că situaţia era de aşa natură încât trebuia să stau foarte liniştit.  

Aţi fost bursier?  
Da, primeam bursă.  
Dumneavoastră sunteţi născut la Lugoj?  
Ei, asta s-a întâmplat în felul următor: tatăl meu era no-

tar şi era născut la Ciclova Montană şi a fost mutat notar la 
Zăgujeni. La Ciclova Montană, toţi le ziceau bufeni, adică 
emigraţi din Gorj pe la 1700...  

Cu ce ocazie?  
Au venit la Ciclova să muncească în mină. Tata dorea să 

aibă un băiat bănăţean adevărat, un bănăţean adevărat erai, 
dacă te năşteai la Lugoj, Lugojul fiind capitala bănăţenilor, aşa 
că sunt născut lugojean, iar peste o săptămână de la naştere 
m-au mutat la Zăgujeni, aşa că acela este satul copilăriei, al 
adolescenţei mele, liceul l-am urmat la Caransebeş.  

Pe la Lugoj aţi mai trecut?  
Pe la Lugoj, am fost în vizită la o lansare de carte a lui 

Victor Neuman. Tatăl lui Victor Neuman m-a întrebat de unde 
sunt, şi eu i-am răspuns repede, ştiind că Neuman este din Lu-
goj, că şi eu sunt din Lugoj, la care el mi-a spus că nu există 
niciun Ungureanu în Lugoj.  

Domnule Ungureanu, prin locul naşterii sunteţi un 
bănăţean cu fală şi prin rădăcini gorjene un oltean la pătrat.  

Gorjenii mi-au dat premiul „Tudor Arghezi” şi de fiecare 
dată m-am dus acolo cu bucurie.  

Ce mai păstraţi dumneavoastră din satul copilăriei?  
Foarte multe, foarte multe, în copilărie locuiam la castelul 

unui fost conte, apoi a murit tata. Legat de tata pot să vă spun  
că el avea o anume autoritate, de asta vă şi spun că am fost ins-
talaţi la castel. După moartea lui am fost scoşi şi, pentru că din 
anul 1952 acolo s-a aşezat SMT-ul din comună, am plecat cu 
mama, să locuim dintr-o casă în alta, cu chirie, prin Zăgujeni.  

Dumneavoastră purtaţi o imensă tristeţe a locului...  
Da, domnule Vasile Todi, aveţi dreptate, în ianuarie 1951 

a murit tata, avea doar 50 de ani, apoi mi-au murit toate rudele 
apropiate, oameni care într-un fel ne protejau. De asta, şi o 
anumită tristeţe.  

Aveţi timp să mai treceţi prin satul copilăriei?  
Mai trec, dar toţi colegii mei au murit, mă întâlnesc cu 

preotul din localitate care e nepotul unei cunoştinţe.  

Cornel UNGUREANU

În mijlocul unui popor unde analfabetismul înregistrează o creştere epidemică, a sta de vorbă 
cu un erudit de talia lui Cornel Ungureanu este deopotrivă un privilegiu şi o bucurie. Intrat 

încă de la debutul său în avangarda criticii literare, prin munca maestrului învăţăm cum să ur- 
căm treptele de înțelegere ale cărţii, desluşind mai uşor ce scriere va rămâne pâine dospită şi care va 
deveni anafură. Pentru pagina „vetrei regale”, precum citiţi, am avut cinstea de a-i fi intervievator.  

Ne întoarcem în zilele noastre?  
Da.  
Ce-mi puteţi spune despre Festivalului Național de 

Literatură „Dorel Sibii“, festival născut în arealul „vetrei 
regale“, al cărui laureat aţi fost în acest an?  

Filiala scriitorilor din Arad are un preşedinte extraordi-
nar, bunul meu prieten, Vasile Dan, care are o echipă de lucru, 
prieteni, prietenii lui despre care eu spun că sunt şi ai mei, 
printre ei era şi Dorel Sibii. Un scriitor pentru copii. Azi, graţie 
acestui centru al României, care este Castelul Regal, dar şi 
Primăriei din Săvârșin, avem parte anual de acest frumos fes-
tival care-i poartă numele.  

Apropo de Primărie, ştiţi că primarul acelei localităţi, 
domnul Ioan Vodicean este un foarte important poet al litera- 
turii bănăţene şi nu numai?  

Desigur, şi în acest sens aş vrea să spun că şi noi la Timi-
şoara am avut un poet, un mare poet şi aveam şi un profesor, 
hai să zic de folclor, profesor care a făcut aici un festival de 
poezie în grai, ne întâlneam aici, la Centrul Cultural şi în fie-
care an dădeam premii şi tipăream câte o carte. Acum aflu că 
sunt vreo cinci festivaluri de poezie în grai şi mai sunt şi vreo 
trei asociaţii, care la rândul lor au câte un preşedinte. În fine, 
este foarte importantă recuperarea poeziei în grai bănăţean, 
recuperarea acestui limbaj vechi. Deocamdată, dialectul bă-
năţean este mai bine păstrat la românii din Banatul Sârbesc, 
fost Iugoslav. Acolo se vorbeşte mai curat dialectul bănăţean.  

Aţi spus „dialect“, nu este grai? Este bine să ne hotărâm.  
Domnule Vasile Todi, cel mai mare lingvist, unul din cei 

mai mari lingvişti europeni Eugen Beltechi...  
Născut şi el la Lugoj...  
Exact, Eugen Beltechi trebuia să facă o hartă a dialectului 

bănăţean. Şi atunci mi-a explicat că în nicio regiune din Româ-
nia nu există o dificultate mai mare. Eu îi zic dialect bănăţean 
fiindcă în Banat sunt vreo cinci graiuri, ori dacă vorbim de 
dialect, atunci cuprindem întreg Banatul.  (va urma)                                          

Săvârșin - toamna

Din albumul „Eugen POPA“ de Dan Grigorescu, Ed. Meridiane, 1982.
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DENtA Timiș

Pagină realizată de prof. Luminița EFTENIE

„A fost visul meu și al soției mele...“

Ne îndreptăm şi în această însorită zi de toamnă spre comuna Denta. Un loc despre care îmi place mereu să spun că 
mi-e drag, nu numai pentru pitorescul priveliştii pe care o oferă trecătorului, dar mai ales pentru oamenii de aici 

aprigi la muncă, gospodari, buni meseriaşi, dar mai ales binecuvântaţi de Dumnezeu cu vorbă aleasă. Aşa este şi interlocutorul 
nostru de astăzi, domnul Doru Tăbăcaru.

Bună ziua şi bine v-am găsit, domnule Tăbăcaru.
Bine aţi venit la noi, domnişoară. 
Să ştiţi că am venit cu multă bucurie, trimisă de domnul 

primar Petru Tapanov spre unul dintre cei mai gospodari 
oameni din sat.

Îi mulţumesc, domnului primar, şi îi întorc complimentele.
Văd că aveţi o curte foarte frumoasă.
Da, sunt câţiva ani de când mă străduiesc să o fac să arate 

aşa. A fost visul meu şi al soţiei mele să avem o grădină ca-n 
poveşti şi ne ocupăm de ea împreună. Avem plante autohtone, 
dar şi plante exotice, arbori aduşi din străinătate şi aranjamente, 
ghivece pe care le-am făcut cu mâna mea, acasă, din ciment.

Incredibil, şi aceste plante au nevoie de lucrări de 
îngrijire speciale?

Speciale, nu în mod deosebit. Noi 
ne-am obişnuit. Plantăm răsadurile de 
obicei primăvara, irigăm permanent în 
timpul verii, administrăm îngrăşăminte 
naturale şi partea cea mai migăloasă, 
care necesită cel mai mult timp este 
înlăturarea buruienilor, a plantelor uscate 
şi săparea. Acest pas e foarte important, 
pentru că solul trebuie să fie afânat, astfel 
încât planta să se dezvolte la potenţialul 
ei maxim.

Dar iazul pe care-l privim acum?
Iazul din curte a fost o chestiune 

de inspiraţie pentru mine. L-am făcut 
la aproximativ 50 cm adâncime, l-am 
betonat şi în jurul lui am pus piatră de 
munte, de asemenea, am făcut, din lemn, 

În această ediţie, 
Tăbăcaru Patricia 

Timeea, elevă în cadrul 
şcolii Gimnaziale Denta, 
în clasa a V-a ne-a trimis 
o serie de desene din 
colecţie personală. 

Să le admirăm!

un poduleţ  peste el  mai mult ca să se 
poată juca fetiţa mea de-a pescuitul acolo. 
Apoi, la margine, am construit o cascadă 
din piatră de munte, unde vara chiar curge 
apă, pentru că i-am montat şi o pompă de 
recirculare. 

Vara este populat cu peşti acest iaz?
Nu. Noi avem o baltă cu peşte în 

afara localităţii, la câmp. Astfel că am 
considerat că nu mai e nevoie să aducem 
şi aici peşti. Acesta e pur ornamental.

Domnule Tăbăcaru, vine iarna, ce 
veţi face cu atâtea flori frumoase, câte 
aveţi aici?

Da, este adevărat că plantele acestea 
nu rezistă afară pe timp de iarnă, dar am 
găsit o soluţie şi pentru asta. Le băgăm în 
casă, pentru a nu îngheţa. Ele trebuiesc 

ţinute oricum la loc uscat umbros şi răcoros în lunile de iarnă 
pentru a înverzi frumos primăvara şi a face flori bogate vara.

Ei, şi fiindcă tot vorbim despre anotimpuri ce duc cu 
gândul  la încheierea perioadei de vegetaţie, vreau să vă spun 
că am ajuns şi cu interviul nostru la final. Vă mulţumesc mult 
pentru că aţi avut amabilitatea să ne primiţi şi să discutaţi cu 
noi în această frumoasă zi de toamnă.

Pentru puţin, domnişoară. Vă mai aşteptăm la noi oricând 
treceţi prin Denta şi vreţi să vă bucuraţi de florile din grădina 
noastră. Multă sănătate.

Asemenea vă doresc. Toate cele bune.

Mici pictori bănăţeni
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SECUSIGIU Arad

Gheorghe GRAD - Primar al comunei Secusigiu

Se spune că o singură imagine face mai mult decât o mie de cuvinte. Aceasta este observaţia 
gazetărească ce mi-a venit în gând atunci când l-am întâlnit pe primarul comunei Secusigiu 

supraveghind, la faţa locului cum se spune, lucrările de asfaltare a comunei sale. 
Domnule primar, asfaltaţi, as-

faltaţi...  
Da, şi chiar mai mult decât atât, 

doresc, odată cu asfaltarea tuturor străzilor din comuna noas-
tră, să realizez şi ceea ce eu numesc o lucrare complexă de 
mare importanţă pentru consătenii mei, aceea privind accesul 
în fiecare gospodărie.  

Un alt proiect...  
Un proiect separat.  
Este chiar atât de necesar acest proiect?  
Fără doar şi poate. Din păcate, în anii trecuţi, atunci când 

s-au asfaltat străzile, fosta administraţie nu s-a gândit să facă 
şi acea parte care să asigure accesul maşinilor în gospodă- 
riile oamenilor. Şi, când spun că acest proiect este important, 
am în vedere şi numărul mare de sesizări venite din partea 

cetăţenilor privind 
acest aspect.  

Da, m-aţi con-
vins! 

Mai mult chiar, 
am luat decizia ca în 
paralel cu asfaltarea 
străzilor să facem 
un alt proiect, de 
curățare a șanțurilor 
și, cum spuneam, de 

realizarea de podețe pentru accesul auto spre gospodării.  
Domnule primar, vorbim, în acest caz, doar de străzile 

deja asfaltate?  
Nu, nu este vorba doar de străzile nou asfaltate, ci de toate 

străzile asfaltate din Secusigiu, urmând ca la anul proiectul să 
se extindă și în celelalte sate.  

Despre câte gospodării ar fi vorba?  
Vorbim de vreo 230 de accese spre gospodării.  

Acordaţi, precum se vede, o 
atenţie aparte asfaltării drumurilor 
din comuna dumneavoastră.  

Doamnă Roxana, așa cum am 
promis, asfaltarea este prioritatea 
noastră în acest mandat, iar până la 
finalul anului dorim să terminăm 
proiectele care se află în derulare. În 
paralel, am depus un proiect la CNI, 
iar alte două proiecte, de câte 7 kilo-
metri fiecare, au fost depuse pe noul 
program „Anghel Saligny“. Dacă 
vom obține finanțările promise de la 
București, în acest mandat vom reuși 
să asfaltăm peste 90% dintre străzile 
comunei.  

„Dacă vom obține finanțările promise de la București, în acest mandat 
vom reuși să asfaltăm peste 90% dintre străzile comunei!“

 Pagină coordonată de prof. Roxana DAMIAN

Din albumul comunei

Sportul este extrem de important pentru sănătatea copii-
lor noștri, iar o comună are viitor atunci când copiii sunt 

sănătoși. Dorim să înființăm echipe în fiecare sat, iar în fiecare vară, 
când e sărbătoarea comunei, vrem să organizăm o Cupă a Secusigiu-
lui, la care să participe copiii din cele patru sate.  

                                      Gheorghe Grad   
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LENAUHEIM Timiș

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

 Pagină realizată de prof. Camelia FOGAȘ 

„O comună nu se gospodărește din birou!“

Tot pe drum, domnule primar!  
Trebuie, o comună nu se gospodăreşte din birou! 
Ca şi o casă.  
Exact!  
Ieri, de pildă, pe unde aţi fost?  
Ieri am vizitat șantierul lucrărilor de pavare a trotuarelor 

din localitatea Bulgăruș.  
Mulţumit?  
Da, lucrări aflate aproape de finalizare.  
Nicio obiecţie?  
Am rugat constructorul să remedieze unele deficiențe, pe 

care, ulterior, la recepția lucrărilor, le dorim remediate.  

În această perioadă scurtă de la alegerile de anul trecut 
aţi făcut o serie lungă de lucrări. Şi acum…  

Acum tot aşa, executăm lucrări de reparații a trotuarelor, 
de la grădiniță până la primul colț, al curții școlii și al curții 
bisericii din localitatea Bulgăruș.  

Despre ce fel de lucrări este vorba mai exact?  
Lucrări de demolări, evacuări a trotuarelor existente, 

lucrări privind realizarea infrastructurii din balast stabilizat cu 
ciment, lucrări destinate realizării de suprastructură prin mon-
taj borduri de 10x20 cm și montare pavaj din beton cu o gro-
sime de 6 cm.  

Dacă tot vorbim despre infrastructură ce-mi puteţi spune 
de suprafaţă?  

Domnişoară Mihaela, suprafața totală ce urmează a fi 
reparată este de 1408 mp.  

Am înţeles că în spaţiul interior al şcolii din Bulgăruş, 
veţi monta şi mobilier! 

Desigur, în curtea școlii din Bulgăruș va fi montat și mo-
bilier urban format din 6 bănci cu spătar, tot acolo vom am-
plasa şi 8 coșuri de gunoi, 7 stâlpi de iluminat cu două brațe şi 
16 scaune tip tribună de fotbal.  

Aţi demarat şi lucrările la un frumos şi mai ales necesar 

parc destinat copiilor. Ce-mi puteţi spune despre acest parc? 
Ce suprafaţă va avea el?  

Este adevărat, au început lucrările la parcul pentru copii din  
Grabaț, iar suprafața propusă spre amenajare este de 1022 mp, 
amplasată în centrul localității lângă remiza de pompieri.  

Îmi mai puteţi da pentru cititorii noştri din celelalte 
localităţi ale comunei, şi nu numai pentru ei, şi alte detalii?  

Da, vor fi amenajate alei pietonale, în lățime de 1,5 m, 
realizate prin pavare, în suprafață de 124 mp și vor fi plantați 
8 arbori de talie mică și 100 buc „Cupressocyparis leylandii”.  

Domnule primar, tot pentru cititorii noştri, ba chiar şi 
pentru mine, îmi puteţi da nişte informaţii legate de acest 
„Cupressocyparis leylandii”?  

„Cupressocyparis leylandii” este un conifer decorativ cu 
frunzișul mereu verde, şi are o creştere extrem de rapidă.  

Mulţumesc! Să revenim, vă rog, la parcul pentru cei 
mici, mai exact la locul de joacă.  

Locul de joacă va avea o suprafață de 687 m și va fi re-
alizat din bucăți de pavaj cauciucat anti-traumă, adică tartan.  

Ce elemente completează…  
Elementele de joacă sunt următoarele: complex mare - 1 

buc, complex mic - 2 buc, leagăn cuib - 1 buc, leagăn 3 locuri 
din metal - 1 buc., carusel - 1 buc., groapă nisip - 1 buc., balan-
soar pe arc - 3 buc. Zona de fitness va avea o suprafață de 90 
mp unde vor fi instalate două biciclete statice și un aparat de 
fitness pentru picioare.  

Ca mobilier?  
Ca mobilier urban: bancă din lemn cu picioare metalice - 8 

buc., coș de gunoi cu scrumieră - 9 buc., stâlp de iluminat cu 
două brațe - 6 buc., panou de afișaj regulament - 1 buc.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru amabilitatea de 
a sta de vorbă!  

Cu multă plăcere!

Zi frumoasă de toamnă. În drumul meu spre centrul de comună Lenauheim, văd şi eu ceea 
ce poate vedea oricine vizitează comuna poetului, anume că, la un an de la alegeri, multe 

lucrări îşi deschid şantierele, altele, la fel de multe, s-au finalizat. Lucrări ample, care schimbă în 
bine, evident, imaginea comunei. Dacă tot am amintit de şantiere, trebuie să spun că dialogul meu  
de mai jos, realizat cu domnul primar Ilie Suciu, l-am făcut chiar pe unul din spaţiile aflate în 
lucrări.  
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BÂRZAVA
„Biserica Ortodoxă din Bârzava se află în relații foarte bune cu toate 

instituțiile din comună?“

Arad

 Pagină realizată de prof. Alina FRENȚIU

Preaonorate Părinte, ați partici-
pat la festivitatea de deschidere a anu- 
lui școlar, de fapt sunteți prezent la 
toate momentele importante care au 

loc în cadrul Școlii Gimnaziale Bârzava, ce ne puteți spune 
despre relația cu această instituție ?  

Da, într-adevăr, de mulți ani particip la deschiderea anului 
școlar, am predat în școală 23 de ani și am avut în fiecare an 
parteneriate cu școala. Dacă ne amintim, încă de la începuturile 
ei, școala a funcționat în curtea Bisericii, cele două instituții se 
completează reciproc, scopul lor este unul și același, și anume, 
formarea tinerilor. De altfel, Biserica Ortodoxă din Bârzava se 
află în relații foarte bune cu toate instituțiile din comună.  

Sunt voci care contestă necesitatea orei de religie în 
școli, ba chiar asistăm la tendințe de introducere în programa 
școlară a unor discipline care contravin moralei creștine, ne 
îndreptăm într-o direcție greșită, ne pierdem reperele?  

Vă înțeleg îngrijorarea, dar noi suntem de la țară, cu 
credință, cu frică de Dumnezeu și cu respect față de familia 
tradițională. Nu cred că se va ajunge la eliminarea orei de re-
ligie din școli, noi suntem un popor credincios, iar majoritatea 
părinților, care și-au adus copiii în Sfânta Biserică pentru a 
primi Taina Botezului, doresc ca aceștia să fie educați în spiri-
tul valorilor noastre creștine, ora de religie nu are doar funcție 

spirituală ci și una socială, copiii fiind educați în comuniunea 
de iubire, nu doar cu Dumnezeu, ci și cu semenii.  

Ce credeți, părinte, că-i aduce pe oameni la Biserică, iu-
birea față de Dumnezeu sau teama de pedeapsă ?  

Oamenii vin la Biserică din credință, din iubire și dragoste 
față de Dumnezeu, iar nu din frică, și asta pentru că Cel care 
ne-a iubit mai întâi a fost Dumnezeu.  

Părinte, din toți acești ani, ce evenimente v-au  emoționat 
cel mai mult, care v-au marcat în mod profund ?  

Vorbiți de evenimente care te pot marca, și eu vă întreb: 
cum se poate simți cineva când conduce un tânăr pe ultimul 
drum sau cât rămâi de marcat când rămân copiii fără tată și 
casa dărâmată!? Pe cei bolnavi i-am cercetat, pe cei săraci i-am 
ajutat, pe cei fără casă, le-am făcut una.  

Ce ați vrea să  transmiteți credincioșilor în aceste momente?  
Credință să aveți, nădejde și dragoste să aveți și să vă 

gândiți că „Dumnezeu nu vrea moartea păcătosului ci să se 
întoarcă și să fie viu”!  

Vă mulțumesc, părinte, pentru aceste cuvinte de în-
curajare prin care ne apropiați de Dumnezeu, pentru că, 
așa cum spunea și filozoful Petre Țuțea „Fără Dumnezeu, 
omul rămâne un biet animal rațional și vorbitor, care vine de 
nicăieri și merge spre nicăieri”!   

Şi eu vă mulţumesc!

Gheorghe BÎNDEA - Parohia Ortodoxă Bârzava

Continui în această ediţie a jurnalului primăriilor dialogul meu cu Preaonoratul Părinte Bîn-
dea, la sugestia domnului primar Gabriel Faur de a promova în pagina destinată comunei 

sale oameni ai locului.  

Poșta redacției                              
Mentalitatea de turmă

Mai mulţi cititori ne cer detalii privind 
„Mentalitatea de turmă”. Mentalitatea 

de turmă sau spiritul gregar este un fenomen care 
influenţează major comportamentul uman, cu efecte 
uneori. Există nenumărate contexte care favorizează 
manifestarea şi amplificarea spiritului gregar – 
reţelele sociale, mass-media în general etc. Acum, 
mai mult ca oricând, trăim într-un context în care 
pandemia de Covid-19 şi crizele pe care le-a gene-
rat pot duce la o înfrângere dramatică a inteligenţei. 
Câţi dintre noi, la începutul pandemiei, nu s-au 
repezit să-şi facă provizii, pentru că şi mulţi alţii 
făceau la fel? În cele mai multe cazuri, mentalitatea 
de turmă se instalează involuntar, omul având încli-
narea, predispoziţia de a urma mulţimile, de a se su-
pune voinţei generale, fără să se oprească, fără să se 
gândească şi fără a-şi da seama ce face. Psihologii 
spun că individul, în mulţime, redevine primitiv.  

În 1895, Gustave le Bon, medic, antropolog, psi-
holog şi sociolog francez, într-o carte celebră – „Psi- 
hologia mulţimilor” – observa că oamenii, atunci 
când se reunesc, când au conştiinţa clară a faptu-
lui că aparţin unui grup, nu mai gândesc şi nu mai 
reacţionează ca atunci când sunt singuri.  Împotriva 
mentalităţii de turmă, Nietzsche a îndemnat „spiri-
tele libere” să practice individualismul aristocratic, 
bazat pe o morală a voinței.

 Este bine să ştim...  
Dezastrul demografic  

Natalitatea în România a scăzut dramatic, starea 
de sărăcie în care se află majoritatea populației 

este un factor extrem de descurajant pentru tineri să 
întemeieze familii. Dezastrul demografic care se anunţă 
de câţiva ani este un subiect de interes general public. Exemplificativ, anul 
trecut s-au născut 178.609 copii, cu 24.500 de copii mai puţini decât în 
2019, fiind cel mai mic număr de copii născuţi-vii din 1930 până în prezent, 
conform datelor Institutului Naţional de Statistică. Aşadar, anul trecut s-au 
născut cei mai puţini copii din ultimii 90 de ani. Cei mai puţini copii s-au 
născut în Tulcea (puţin peste 1500), iar cei mai mulţi în Bucureşti arată 
datele Institutului Naţional de Statistică. Totodată, numărul deceselor din 
ţară a fost în creştere, în anul 2020 decedând 297.345 de persoane, fiind cel 
mai mare număr de decese din anul 1938 şi până în prezent.  

Rubrica medicului de familie  
Patru sfaturi utile...  

Atunci când ai o migrenă, te doare stomacul de la prea multă acidi-
tate gastrică sau ai reflux, suferi de constipație, tuse și dureri în 

gât, poți apela la o serie de remedii naturale. Iată câteva dintre acestea:  
u Să bei zilnic un pahar de suc de rodie este bine pentru inimă și este util pen-
tru persoanele care suferă de tensiune arterială scăzută, adică de hipoten- 
siune. u Un tratament natural pentru aciditate este mestecarea câtorva frun-
ze de busuioc după masă. Previne și refluxul și formarea ulcerelor. u Suptul 
unei bucăți de cuișoare după masă ajută la reducerea problemei acidității.  
u Un cățel de usturoi înghițit cu apă, luat pe stomacul gol, zilnic, dimineața, 
poate fi de ajutor în rezolvarea multor probleme stomacale și gastrice.  
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Pagină realizată de Luminița MUNTEANU

„Avem nu mai puțin de șapte proiecte care vizează modernizarea 
infrastructurii locale!”

DOGNECEA Caraș-Severin

Domnule primar, drumul spre 
comuna dumneavoastră este ca o 

trecere printr-o poveste frumoasă.  
Vă mulţumesc! Mă bucur că v-a plăcut şi m-aş bucura la 

fel de mult dacă cititorii jurnalului nostru, al primăriilor, care 
încă nu au ajuns în comuna noastră, ne-ar vizita pentru a-i ve-
dea frumuseţea.  

Cu siguranţă veţi stârni interesul lor şi prin proiectele pe 
care le dezvoltaţi pentru comunitate. Şi nu sunt puţine...  

Este adevărat, nu sunt puţine şi, dincolo de orice umbră de 
laudă, pot spune că avem nu mai puțin de șapte proiecte care 
vizează modernizarea infrastructurii locale, proiecte ce au fost 
depuse pe Programul Național de Investiții „Anghel Saligny” 
de către Primăria comunei Dognecea.  

Îmi puteţi spune şi pentru locuitorii comunei Dognecea, 
la cât se ridică costurile acestor proiecte care le sunt destinate? 
   Valoarea totală a proiectelor depuse pe acest program, 
adresat unităților administrativ-teritoriale, este de aproximativ 
100 de milioane de lei.  

În ce vor fi investiţi acesti bani?  
Un prim proiect vizează extinderea rețelei de canalizare 

menajeră și branșamente.  
În ce valoare?  
În valoare de 9,3 milioane de lei.  
Iar cel de-al doilea proiect?  
Cel de-al doilea l-am depus pentru introducerea alimentării 

cu apă în comună și însumează 13,7 milioane de lei, iar cel de-
al treilea este pentru modernizarea DC 78 Dognecea – Calina, 
un tronson de 3,8 kilometri, cu o valoare de 19 milioane de lei.  

Urc încet, încet, spre frumoasa comună Dognecea. Cei care nu aţi fost niciodată în acest loc 
unic al Banatului de Munte, trebuie să ştiţi că aici ecoul se scurge pe trunchiurile arborilor 

tremurând pe crengi, că aici oamenii sunt harnici şi primitori, ba aş spune că şi inspiraţi în preajma 
alegerilor locale, dovadă că au ales în fruntea administraţiei locale un om harnic şi un destoinic 
gospodar. De la acest om, de la primarul de azi al comunei Dognecea, domnul Remus Rof, am aflat 
lucruri extrem de interesante despre viitorul comunei sale. 

Nu aş vrea să abuzez de timpul dumneavoastră, dar nici 
nu pot să opresc reportofonul fără a vă întreba şi de alte proi-
ecte.  

Alte trei proiecte a căror valoare depășește 13,6 mili- 
oane de lei au fost depuse pentru modernizarea străzilor: Pătru 
Pau, Lacul cu Nuferi, Domnilor, Bolta Rece, Ogașul cu Peri și 
Rozelor.  

Care ar fi cel mai mare proiect?  
Ultimul proiect depus spre finanțare pe „Anghel Saligny”, 

care are și cea mai mare valoare dintre toate, de aproape 41 de 
milioane de lei şi a fost gândit pentru modernizarea celorlalte 
străzi rămase, dar și pentru pavarea și amenajarea de trotuare și 
alei pietonale în centrul comunei.  

Apropiindu-ne cu pași repezi de sfârșitul de an, putem 
spune, cu gândul la multele proiecte pe care le-ați pregătit 
pentru consătenii dumneavoastră, că a fost un an rodnic.  

Doamnă Munteanu, noi ne-am făcut treaba, depunând 
toate aceste solicitări de finanțare. Rămâne de văzut, însă, în ce 
măsură proiectele noastre vor și intra la finanțare.  

În cazul unui nedorit răspuns, bănuiesc că sunteţi an-
corat şi în alt program?  

Desigur, după vorba veche a românului că mai multe spițe 
ţin o roată, noi suntem însă pregătiți, în eventualitatea unui 
răspuns negativ, să depunem proiectele și pe alte programe, 
precum „Programul Național de Redresare și Reziliență” sau la 
Compania Națională de Investiții.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru buna primire! 
Şi eu vă mulţumesc pentru felul civilizat în care promovaţi 

comuna noastră în acest frumos jurnal al primăriilor!

Remus ROF - Primar al comunei Dognecea

Dognecea pentru oaspeţii ei…  
Dognecea are o istorie bogată. 

Aici a fost exploatarea primei 
mine de cupru Simon & Juda și a topito-
riei de metale neferoase, care a funcționat 
până la sfârșitul secolului al XIX -lea. De asemenea, „Lacul 
cu Nuferi” sau pădurile de brazi sunt  zone cunoscute și 
frecventate încă de pe vremea împărătesei Maria Tereza. 
Important de știut este și faptul că oxigenul încărcat cu 
ioni negativi, aerul concentrat din Munții Dognecei este 
comparabil cu cel al unei stațiuni balneo-climaterice. 

Rubrica medicală  
    Vaccinul care va pune capăt pandemiei  

Oamenii de știință consideră vaccinul împotriva coronaviru-
sului sub formă de picături sau spray un mare progres. De 

ce? Pentru că, explică ei, aceste mijloace ar putea oferi o imunitate 
sterilizatoare, rupând lanțul infecțiilor și oprind pandemia de CO-
VID-19. Încă de la bun început s-a spus că vaccinurile nazale 
împotriva COVID-19 sunt de preferat în locul celor injecta-
bile. Dar puțini au luat în serios aceste vorbe. În prezent, 
se află în diferite faze de testare 8 vaccinuri nazale, dintre 
care 3 sunt dezvoltate de specialiști din Rusia.   

WhatsApp a anunțat un instru-
ment numit „comunități” care  

ar putea schimba radical modul în care uti- 
lizați aplicația. Din noua actualizare 
WhatsApp, care nu are încă o dată preci- 
să de lansare, utilizatorii vor putea crea o 
comunitate și, în cadrul acesteia, subco-
munități. Se pot stabili legături între diferi- 
tele subgrupe, ceea ce ar fi de mare ajutor 

Rubrica şcolii                              WhatsApp pentru comunităţile şcolare
pentru o școală, de exemplu, cu subgrupu-
ri de elevi, părinți, profesori etc.  WaBeta-
Info, portalul de știri WhatsApp, a expli-
cat: mai întâi, administratorii vor trebui să 
creeze o comunitate și să invite alți utili-
zatori să se alăture ei manual sau printr-
un „Link de invitare la comunitate”. Apoi, 
puteți începe să trimiteți mesaje în acest 

chat, iar administratorii vor avea opțiunea 
de a reuni grupurile legate de comunitate. 
Este de aşteptat ca actualizarea WhatsApp 
să includă și alte instrumente, astfel încât 
administratorii să poată gestiona mai bine 
toate subcomunitățile incluse. Nu a fost 
clarificat ce se va întâmpla cu grupurile 
existente la momentul schimbării.  
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MONEASA Arad

„Primăria Moneasa oferă copiilor în fiecare an cadouri de Crăciun 
și de Paște!“

Marinela PLEȘA - Director Școala Moneasa

Doamnă directoare Marinela 
Pleșa, cum merge școala din Monea-

sa, acum la începutul unui nou semestru?  
Merge bine școala noastră. Cursurile se desfășoară față 

în față, fiindcă peste 70% dintre cadrele didactice sunt vacci-
nate. Așa că, la noi, putem spune că activitățile decurg normal. 
Profesorii au înțeles că trebuie să se vaccineze spre binele lor, 
dar și al celor din jur și al întregii unități școlare, dar și pentru 
familiile lor. Copiii sunt mai puțin, dar aceasta este situația. 
Nu avem altceva de făcut. Urmăm regulile și normele impuse 
de autorități. Nu suntem în izolare. Nu suntem în online și asta 
este foarte bine.  

Cum de ați reușit să ajungeți la procentul, de invidiat de 
multe alte şcoli, de peste 70% cu vaccinarea?  

Ne-am gândit să nu fie un motiv în calea părinților, să mo-
tiveze că profesorii nu vor să se vaccineze să nu îi aducă pe 
elevi la școală. Cadrele didactice au fost conștiente că imuni-
zarea rezolvă toată această criză teribilă sanitară care afectează 
și școala. Noi am încercat să le creăm toate condițiile elevilor. 
Școala trebuie să fie școală, să își facă datoria față de elevi. 
Școala înainte de toate, deși e pandemie.  

Este de admirat gestul profesorilor!  
Da, e de admirat că profesorii au înțeles situația și s-au 

dedicat în totalitate activității școlare pentru a face față în 
această pandemie grea. E bine la noi la școală. Facem față 
situației. Toată admirația pentru cadrele didactice.  

Doamnă director, dacă ar fi fost școala online, v-ați fi 
descurcat cu bine?  

Da, desigur! Elevii și profesorii sunt echipați cu dispozi-

Comuna staţiune Moneasa, gospodărită de harnicul primar Ioan Herbei, are toamna o poezie 
aparte. Poate suna ca o invitaţie pentru cei care îşi doresc cu adevărat să uite de tumultul 

marilor oraşe într-un cadru paradisiac. La sugestia domnului primar Herbei, odată ajuns în comună, 
mi-am îndreptat paşii spre şcoală, acolo unde doamna director Pleşa mi-a acordat cu multă amabili-
tate interviul de mai jos.

tive electronice pentru a urma cursurile online. Avem platfor-
ma classroom. Fiecare cadru didactic și elev au parola lor. Ne 
promovăm pe platformă. Chiar este bine.  

Acum, la final de an, veți avea unele manifestări?  
De obicei la sfârşit de an avem serbarea de final de an, 

iar Primăria Moneasa oferă copiilor în fiecare an cadouri 
de Crăciun și de Paște. Dacă pandemia ne permite, iar criza 
sanitară nu se agravează, vom organiza unele activități, dacă 
nu, nu organizăm nimic. Nu riscăm. La serbarea de sfârșit de 
an, participau elevii și susțineau scenete cu diferite teme re-
ligioase sau nu, recitau poezii, susțineau concerte și cântau. 
Erau activități foarte frumoase, iar elevii erau foarte încântați 
să participe, să fie artiști.  

Anul trecut aţi reuşit să organizaţi serbarea de sfârşit de an?  
Anul trecut nu am organizat nimic. Pandemia nu ne-a per-

mis. Era foarte riscant. Nu am vrut să punem în situație de 
risc pe nimeni. În urmă cu doi ani, înainte de pandemie a fost 
serbare frumoasă. Au fost scenete, cântece, poezii. Elevii au 
fost artiști. Au primit cadouri de la primărie. A fost o atmosferă 
extraordinară de sărbători. Dacă Dumnezeu ne ajută, sperăm 
să organizăm și anul acesta ceva. Să dăm și cadouri elevilor cu 
sprijinul primăriei, așa cum am făcut de obicei. Chiar și eu am 
cumpărat cadouri și am dat copiilor.  

Stimată doamnă, mai aveți pe viitor ceva proiecte fru-
moase de amintit pe care vreți să le puneți în practică?  

Tot cu asociația „Pușcași din Brad” se pare că vom mai or-
ganiza ceva, dar vom vedea ce va fi. Nu știu exact ce va mai fi, 
ce alte activități vom mai putea să avem, dat fiind că normele 
pandemice nu ne prea permit multe. 

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Din albumul comuneiRubrica medicală  
Descoperire şocantă!  

Pacienții spitalizați cu COVID-19 
care luau zilnic o doză mică de 

aspirină pentru a se proteja împotriva bo-
lilor cardiovasculare au prezentat un risc 
semnificativ mai mic de complicații și 
deces, spre deosebire de cei care nu luau 
aspirină, se spune într-un nou studiu.  

Cercetătorii au descoperit că utiliza-
rea aspirinei a fost asociată cu o reducere 
de 44% a riscului de a fi pus la un ventila-
tor mecanic, o scădere cu 43% a riscului 
de admitere în ATI și - cel mai important 
- o scădere cu 47% a riscului de a muri 
în spital, comparativ cu cei care nu luau 
aspirină. Pacienții din grupul cu aspirină 
nu au înregistrat o creștere semnificativă a 
evenimentelor adverse, cum ar fi sângerări 
majore în timpul internării.  

Aflându-mă la şcoala din Moneasa, mi-am amintit ce-mi spunea nu demult domnul pri-
mar Ioan Herbei, despre elevii comunei: „Multe sunt necesare într-o comună, dar grija pe 
care trebuie să o acordăm viitorului ei este cea dintâi. Şi viitorul nostru îl reprezintă chiar 
copiii comunei, elevii săi. Ei vor face cunoscută aşezarea noastră, prin faptele lor, cum ni-
meni nu o poate face mai bine. În acest sens le-aş reaminti cu drag că educaţia, cum spunea 
cineva, nu este pregătirea pentru viaţă, educaţia este viaţa însăşi.”
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Precum vezi, guvernarea ocultă a lumii este o boală fără leac 
destinată celor dispuşi să o primească.  

Şi, totuşi, se pare că acestei misterioase guvernări, de 
care vorbeşte domnul general, îi datorăm conflictele actuale 
ale lumii.  

Draga mea, sunt sigur că obiectivul celor care prin pute-
rea minţii ne conduc nu este să stârnească conflictele lumii, 
asta e treaba politicienilor, obiectivul lor este să controleze 
datoria pe care o produce conflictul. Ştiut fiind că valoarea 
adevărată a unui conflict, valoarea reală, constă în datoriile 
pe care le face. Cine controlează datoriile controleză totul! 

Și, chiar dacă ne deranjează acest lucru, aceasta 
este esența industriei bancare, să ne facă pe toți, 
națiuni sau indivizi, sclavii datoriilor.  

Carevasăzică tot banii.  
Nu banii, jocul, jocul minţii.  
Şi cum se pot apăra popoarele de hotărârile 

nedrepte ale celor luminaţi?  
Popoarele se pot apăra de... hai să-i spunem, 

de ostilitatea acestor genii, numai prin prosperi-
tate culturală. Ceea ce, în cazul României de azi, 
este imposibil. O ţară care închide şcolile are un 

viitor uşor previzibil. Asta nu mai este ţara lui Cuza, domnul 
educaţiei şi nici a lui Carol al II-lea, regele culturii.  

Spirite alese...  
Şi iubitori de cucoane! Eu pe Carol al II-lea îl asemăn 

cu călugărul Teodat pularnicul, cel chinuit de nesomnul unui 
mădular care îl silea la grele osteneli trupeşti.  

Iată ce-mi este dat să aud practicând şi meşteşugul jur-
nalier!  

Teodat este un personaj, pandantul valah a lui Savonarola.  
        Domnule, într-un interviu acordat scriitorului Constan-
tin Jichiţa aţi afirmat că nu aţi făcut niciodată predicţii pri-
vind destinul literar al tinerilor pe care i-aţi debutat în revista  
«Scrisul Bănăţean». De ce?  

Din pricina unei istorioare pe care am citit-o la vârsta lor 
şi pe care nu o voi uita niciodată.  

Îmi puteţi spune, pentru cititorii mei, istorioara?  
Dragă, undeva, pe o terasă la malul Mării Negre, două 

ciudate personaje, un bătrân şi un încă tânăr scriitor, se odih-
neau, alintaţi de valuri. Cu un gest care se vroia şi chiar era 
proteguitor, bătrânul l-a prins de umeri pe tânăr, cu pământia-i 
mână osoasă, rostind:  

- Piesele lui Shakespeare sunt proaste, dar ale dumitale 
şi mai proaste!  

Şi neprimind niciun răspuns, a continuat:  
- Scumpul meu prieten, te rog, nu mai scrie drame!  
Iată un episod care ar fi putut provoca „sfârşitul” literatu-

rii. Ori care, dimpotrivă, hrăneşte ambiţiile velietare.  
Bătrânul - să nu uit - se numea Lev Tolstoi. Iar tânărul, 

Cehov...  
Dialog consemnat de Roxana FURDEAN 

pentru Almanahul „Dobrogea” 2021

Cine controlează datoriile controlează totul! 

Domnule Vasile Todi, în această perioadă de avarie 
epidemică, va reuşi lumea să se adapteze la singurătate?  

Nu ştiu, dar ştiu că singurătatea în singurătate nu este cel 
mai rău lucru care se poate întâmpla unui om, cu adevărat 
cumplit este atunci când singurătatea noastră se alătură 
singurătăţii celorlalţi.  

Domnul meu, lumea trăieşte o perioadă dramatică, 
această constatare ar trebui să ne îngrijoreze?  

Din fericire, ce spui dumneata nu este adevărat. Lumea 
nu trăieşte o astfel de perioadă. Poate trăim noi și alte câteva 
neamuri aflate într-o odihnitoare neclintire. Dar la nivelul su-
perior al globului, acolo unde se află decidenţii şi, 
de la ei, încă câteva trepte mai jos, pot fi întâlnite 
minţile sclipitoare ale omenirii, trăind elegant, 
nobil. Din păcate, deciziile acelor minţi lumi-
nate sunt înţelese şi aplicate uneori cu prea mult 
zel de slugile lor selectate cu un nivel terţiar de 
educaţie, astfel încât multe popoare cu conducători 
circumstanţiali, retrăiesc drama Gisellei Perl…  

Nu mi-e cunoscută…  
O doctoriţă evreică, originară din Ungaria, 

care aflată la Auschwitz, unde o fărâmă de pâine 
preţuia în ochii deţinuţilor mai mult decât un kilogram de aur, 
avea nevoie de o bucată de sfoară pentru a-şi fixa în picioare 
pantofii prea mari. Fără ei, o posibilă infecţie însemna trimi-
terea sigură la camera de gazare. Ei, într-una din zile a cunos-
cut un polonez îngrijitor de latrine căruia i-a oferit în schimbul 
bucăţii de sfoară raţia ei de pâine. Polonezul a refuzat pâinea, 
dar a fost de acord să-i dea sfoara în schimbul trupului ei. Nu 
aştepta de la mine răspunsul femeii, ci reflectează la faptul 
că asemeni sărmanei Gisell, ce n-ar da cetăţenii acelor ţări,  
pentru a putea scăpa din constrângerile, mai mult umilitoare 
decât utile, la care sunt supuşi în numele protejării de actuala 
pandemie, de nişte inşi cocoţaţi pe umerii lor în fruntea trebii.  

Lumea se conduce prin inteligenţă sau cu bani?  
Prin inteligenţă, prin uriaşă inteligenţă pusă, din neferici-

re, rareori, şi în slujba popoarelor. Numai prin inteligenţă 
aceşti oameni, hai să recunoaştem, superiori, îşi legitimează 
aspiraţia spre universalitate. Cât despre bani, românii au 
dovedit în aceşti ani, că bani pot face chiar şi retardaţii.  

Domnul general Rogojan, pe care l-am cunoscut, împre-
ună cu dumneavoastră la Timişoara, sugerează undeva că tre- 
buie să ne temem de o periculoasă guvernare ocultă a lumii...  

Iartă-mă că te întrerup, dar intuiesc unde vrei să ajungi. 
Dragă, am mai vorbit despre acest subiect şi în dialogurile tre-
cute, am impresia că este o chestiune la modă, dar, de când e 
lumea, oamenii se tem de astfel de guvernări. Cât era de mare 
carisma intelectuală a lui Heidegger şi tot nu l-a putut opri 
să nu creadă într-o conspiraţie mondială a evreilor. De altfel, 
încă din 1929 el a scris o scrisoare publică în care avertiza că 
Germania se confruntă cu o alegere: fie stimulează apariţia 
unor forţe autohtone autentice şi formează educatori ai spiri-
tului german, fie lasă spiritualitatea germană pradă iudaizării. 

Apropiindu-mă de casa interlocutorului meu, conduc cu prudenţă, urcând uşor pe o cărăruie de munte, străjuită de 
un pârâu în drepta şi de maiestuoşi anini şi stejari în stânga. Trunchiurile lor miros a iarnă. Aici timpul se măsoară 

nu în minute, ci în roua de dimineaţă şi roua de seară, mersul stelelor pe cer şi fazele lunii, ninsoare, grosimea gheţii pe 
pârâu, înflorirea merilor şi zborul stolurilor de păsări. Aici timpul curge altfel. Aici, la adăpostul muntelui, a pădurii secu-
lare, între pereţii casei mici dar solide, nesupusă acţiunii distrugătoare a vânturilor şi ploilor, simt că mersul timpului nu 
încetineşte, ci devine abia simţit, aproape dispare.  


